
 

 
REFERAT 

 

LVS bestyrelsesmøde  

Tid: 4. december kl. 17 – 20 

Sted: Domus Medica 

 

Deltagere: Susanne Axelsen, Christian Gerdes, Jens Hillingsø, Bente Malling. Søren Overgaard, Jeanett 
Bauer, Anders Perner, Jette Kolding Kristensen, Henrik Ullum, Lars Østergaard 
 
Desuden deltog: Marie Pinholt Krabbe, sekretariatet (ref.), Tommy Østerlund, sekretariatet.  
 

 

1. Dagsorden 

Godkendt  

 

2. Referat fra bestyrelsesmøde 16. september 2019 

Godkendt med rettelse.  

 
3. Velkommen til nyt bestyrelsesmedlem 

Baggrund:  
Ida Donkin er nyt bestyrelsesmedlem. Bestyrelsen og Ida Donkin præsenterer sig for hinanden.  
Det drøftes, hvilke ressortområder Ida Donkin kan deltage i.  
Der holdes strategimøde i februar i lighed med tidligere, hvor ressortområderne drøftes mere indgående.  
 
Indstilling: 
Til drøftelse og beslutning.  
 
Beslutning:  
Punktet udskudt. 
 
Bilag: Ressortområder LVS 
 
4. Marie og August Krogh Prisen 



Baggrund:  
LVS’ bestyrelse er priskomite for Marie og August Krogh Prisen, som uddeles på LVS’ årsmøde.  
Prisen gives til en fremragende dansk sundhedsvidenskabelig forsker.  
LVS beder om forslag fra medlemsselskaberne. LVS’ bestyrelse vælger blandt disse forslag.  
Der anvendes sædvanlig procedure for beslutning.  
Efter bestyrelsesmødet orienterer sekretariatet Novo Nordisk Fonden om beslutningens bestyrelse. Når 
sekretariatet har modtaget svar retur fra Novo Nordisk Fonden, giver sekretariatet formanden besked, som 
derefter kontakter årets prismodtager med den gode nyhed. 
 
Indstilling: 
Til drøftelse og beslutning. 
 
Beslutning: 
Bestyrelsen fulgte den vedtagne procedure og traf afgørelse. Sekretariatet iværksætter proceduren i 
forhold til Novo Nordisk Fonden.  
 
Bilag: 
Sædvanlig afstemningsprocedure 
NB: Oversigt over kandidater er tidligere udsendt 
 
 
5. Ressortområde sundhedsdata og kliniske kvalitetsdatabaser 

Baggrund: 
 
a. RKKP – evaluering af databaserne: 
RKKP udsendte i oktober en høring vedrørende RKKP-prioritering med høringsfrist 6. november.  
LVS sendte høringen til selskaberne, som selv meldte tilbage til RKKP.  
Evalueringens formål var at:  

• identificere databasernes udviklingsbehov  
• identificere databaser, der ikke i tilstrækkelig grad bidrager til kvalitetsudvikling 
• identificere evt. områder, hvor der vurderes at mangle kliniske kvalitetsdatabaser 

 
Der var vedlagt en foreløbig høringsrapport, som skulle suppleres med input fra høringen. Den foreløbige 
prioriteringsrapport er vedlagt. 
 
Input fra høringen blev drøftet på møde i RKKP’s bestyrelsen den 18. november. Her blev det konstateret, 
at driftsstatus, som har været fokus for kategorisering af eksisterende databaser, ikke udgør et 
tilstrækkeligt grundlag for en evt. prioritering af mellem databaser. RKKP’s bestyrelse mødes igen den 20. 
november. Inden da skal RKKP’s videnscenter afdække udgifter forbundet med drift, vedligehold og 
udvikling samt afdække om databaser med faglig relevans og opbakning kan sammenlægges. Den fulde 
mail fra RKKP er vedlagt. 
 
Indstilling:  
Til drøftelse med henblik på input til Susanne Axelsen, Søren Overgaard og Jens Hillingsø, som er 
medlemmer af det rådgivende udvalg for RKKP. 
 
Beslutning:  
Susanne Axelsen orienterede. Der har været kritik af den nuværende procedure i forhold til lukning af 
databaser. Diskussionen på mødet endte ikke med en konklusion. Der var desuden debat af kriteriet 



”samfundsnytte”. Det er ikke helt klart, hvem der skal afgøre, hvad dette egentlig betyder. Der er et ønske 
om flere end 20 nye databaser.  
 
Søren Overgaard orienterede. I denne omgang nedlægges ingen databaser, nogle lægges dog sammen. 
Nogle få leverer ikke nogen data. Der var enighed om, at der er behov for flere penge til området. Den 
danske model er blevet benchmarket i forhold til den svenske og norske, og processen viste, at den danske 
var den billigste. Et interessant punkt er, at det tydeligvis kommer bag på regionerne, hvor meget 
databaserne betyder for klinikernes kvalitetsarbejde.  
 
b. Opsamling på drøftelse vedrørende datakrise i blandt andet LPR 
LVS’ bestyrelse tog på bestyrelsesmøde i september en indledende drøftelse af det, bestyrelsen beskrev 
som en datakrise i forhold til data til blandt andet LPR3. Der mangler data-arkitektur, som kan understøtte 
de forskellige systemer. Dette gør sig ikke mindst gældende i forhold til LPR3. Der er behov for et grundigt 
kig ned i maskinrummet, hvilket LVS kan være med til at facilitere. Der lægges op til en drøftelse af, 
hvordan LVS konkret kan arbejde videre med den problemstilling.  
 
Indstilling:  
Til drøftelse og beslutning.  
 
Beslutning: 
Bestyrelsen besluttede at skrive til RKKP’s bestyrelse.  
 
c. Danske biobanker  
LVS’ bestyrelse tog på bestyrelsesmøde i september en indledende drøftelse af behovet for en national 
biobankstrategi herunder en tidssvarende lov. Der kan blandt andet inddrages erfaringer fra Welcome Trust 
i UK og Estland. Der lægges op til en drøftelse af, hvordan LVS konkret kan arbejde med denne 
problemstilling.  
 
Indstilling: 
Til drøftelse og beslutning.  
 
Beslutning: 
Bestyrelsen fandt, at emnet er vigtigt besluttede, at formanden har mandat til at rejse emnet i debatter, på 
sociale medier og i forhold til beslutningstagere m.fl.  
 
Bilag: 
Foreløbig prioriteringsrapport fra høringen 
Auditgruppens tilbagemelding 
Rambøll Afdækning af rammer og økonomi 
 
 
6. Ressortområde uddannelse 

Baggrund:  
Der er møde i Det Nationale Råd for Lægers Videreuddannelse den 11. december.  
 
Akutmedicin: 
På dagsordenen er blandt andet specialet akutmedicin i forbindelse med de anbefalinger for den akutte 
sundhedsindsats, som er i høring frem til den 6. januar 2020. Anbefalingerne blev drøftet ganske kort på 
LVS’ bestyrelsesmøde i november. På mødet i det nationale råd lægges der op til en drøftelse af 



anbefalingernes betydning for speciallægeuddannelsen i akutmedicin. Postgraduat klinisk lektor Charlotte 
Green og formand for Dansk Selskab for Akutmedicin har beskrevet problemstillingen i en artikel i Ugeskrift 
for Læger. Charlotte Green fremlægger på møde i det nationale råd.  
 
Yngre lægers trivsel: 
Et andet punkt på dagsordenen er yngre lægers trivsel på baggrund af Yngre Lægers 
arbejdsmiljøundersøgelse fra maj 2019. Her peges der på travlhed, mange afbrydelser, ensomhed og 
manglende supervision som problemstillinger. Der vil være tre oplæg om emnet på mødet i det nationale 
råd.  
 
LVS’ medlemmer i Det Nationale Råd for Lægers Videreuddannelse er Henrik Ullum, Bente Malling og 
Jeanett Bauer. Marie P. Krabbe er suppleant. Der lægges op til en drøftelse af, hvad LVS skal byde ind med 
på de to ovenfor nævnte emner.  
 
Indstilling: 
Til drøftelse.  
 
Beslutning: 
Ad. Akutmedicin: Bestyrelsen fandt, at LVS’ tidligere drøftelser om behovet for forskning på akutområdet 
bl.a. til kortlægning af, hvad der fungerer, og hvad der ikke gør, også er relevante her. Det er væsentligt at 
finde ud af, om der er kvalitetsforskelle, og man må i mellemtiden sikre, at kvaliteten er i orden.  
 
Bestyrelsen fandt det i øvrigt uhensigtsmæssigt, at der tilsyneladende ikke kommer nogen meldinger fra 
centralt hold vedrørende en evt. forestående speciallægekommission. Der kan gerne spørges til dette.  
 
Bilag:  
Dagsorden det nationale råd 
Artikel Ugeskrift for Læger 
Arbejdsmiljøundersøgelse 
Høringsudkast anbefalinger for en sammenhængende indsats ved akut opstået sygdom og skade 
 
 
7. Orienteringer fra næstformand, bestyrelse og sekretariat 
 

a) Jens Hillingsø orienterer om indledende drøftelser om ny politik for kliniske retningslinjer på 
baggrund af dels seneste møde i Det Rådgivende Udvalg for NKR samt arbejdsmøde med 
sekretariatet. 
 

b) Henrik Ullum orienterer om deltagelse i Danske Patienters strategiseminar den 3. december, hvor 
han holder oplæg om AI. 
 

c) Henrik Ullum orienterer om deltagelse i Medicinske Tidsskrifters debatmøde om Medicinrådet den 
4. december. 
 

d) Henrik Ullum orienterer om forestående deltagelse i Medicoindustriens seminar om et kommende 
behandlingsråd den 5. december. 
 

e) Susanne Axelsen orienterer om seneste nyt vedrørende Vælg Klogt. 
 



f) Sekretariatet orienterer om planlægningen af årsmødet. 
 

g) Sekretariatet orienterer om planlægningen af møderækken i foråret 2020 om digital sundhed. 
h) Andre orienteringer. 

 
 
Beslutning: 
Ad a) Jens Hillingsø gjorde blandt andet opmærksom på, at de NKR’er, der udarbejdes på baggrund af 
puljemidler af Sundhedsstyrelsen ikke opfattes på samme måde som de ”rigtige” NKR’er, der udarbejdes af 
Sundhedsstyrelsen. Denne forskel er uheldig, da omverdenen næppe foretager denne skelnen.  
 
Ad b) Henrik Ullum havde blandt andet peget på, at uddannelsen af læger m.fl. i disse år overser den 
teknologiske udvikling, der foregår. Der er behov for stærkere akademikere og flere kompetencer inden for 
brobygning mellem afdelinger, matrikler og sektorer og inden for kommunikation, og der er desuden brug 
for en styrkelse af kompetencer i forhold til kritisk implementering af nye teknologier.  
 
Tommy Østerlund supplerede med, at Danske Patienter har udpeget AI som strategiområde i 2020.  
 
Ida Donkin pegede på yderligere problemstillinger vedrørende algoritmer, der er lavet på raske men 
anvendes på syge.  
 
Ad e) Susanne Axelsen orienterede. Der har været afholdt møde i styregruppen. Sekretariatet placeres i 
Århus i kontornaboskab med RKKP. Kommunikationsfunktionen ligger hos Danske Patienter i København. 
Der er udsendt et stillingsopslag til en proceskonsulent. Der forventes åbning i marts 2020. Susanne 
Axelsen oplyste endvidere, at hun skulle holde oplæg om Vælg Klogt hos hhv. LIF og Jordemoderforeningen.  
 
Bilag: 
Annonce årsmøde 
 
 
8. Næste møde 
Næste bestyrelsesmøde holdes den 23. januar 2020 kl. 17-20 i Domus Medica. 
 
9. Evt.  
Intet under dette punkt.  
 


